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# de rol van de actuaris

Michel Vellekoop vat de vragen samen: “De actuaris zal zich ook in de
toekomst blijven profileren als de expert bij uitstek op het gebied van
risico management voor collectieve voorzieningen. Maar dat zal wel tot
subtiele verschuivingen gaan leiden in de daarvoor benodigde
vaardigheden. Waar actuarissen zich in het verre verleden misschien
vooral zagen als controleurs en uitvoerders van regels en modellen die
door anderen opgesteld werden, zullen zij steeds meer betrokken
worden bij het ontwerp van die regels en modellen. Men zal
samenwerken in teams die minder hiërarchisch zijn, en gevarieerder
qua samenstelling en qua technische voorkennis dan voorheen. De
actuaris is dan vaak niet meer alleen een gesprekspartner van
actuariële collega’s, maar ook van bestuurders en beleidsmakers. Hij of
zij moet complexe materie snappen, doorrekenen en duiden, maar ook
‘laten landen’ bij het management. 

D A T  B E T E K E N T  O O K  D A T  E R  V A N  D E  
A C T U A R I S  S T E V I G E R E  M E N I N G E N

V E R W A C H T  Z U L L E N  W O R D E N  O V E R  
P O L I T I E K  G E V O E L I G E  K W E S T I E S

De huidige opleidingen tot actuaris zijn daarom de laatste jaren sterk
doorontwikkeld op het gebied van soft skills. Waar dit aspect vroeger
niet of mondjesmaat aan de orde kwam, is het momenteel niet
mogelijk de AAG titel te verkrijgen zonder ook diverse modules op dat
gebied succesvol afgesloten te hebben. Er is daardoor veel meer
aandacht voor het helder kunnen presenteren van ideeën aan
toehoorders die niet dezelfde technische bagage hebben.

Dat betekent ook dat er van de actuaris stevigere meningen verwacht
zullen worden over politiek gevoelige kwesties, over publieke en
commerciële belangen, en dat hij of zij vaker ‘nee’ zal moeten
verkopen. Goede risicomanagers weten dat niet al hun beslissingen

populair kunnen zijn. En het kunnen toepassen en interpreteren van
regels en modellen blijft onverminderd belangrijk, maar de bereidheid
modellen of regels ter discussie te stellen zal denk ik minstens zo
belangrijk zijn. Van de actuaris zal daarom een kritische,
onderzoekende, (in zekere zin: een wetenschappelijke) grondhouding
verwacht worden. 

Dat is bijvoorbeeld van belang bij de nieuwe ontwikkelingen op het
gebied van data science. Er zijn mensen die menen dat de big data
beweging het actuariële vakgebied volledig gaat veranderen, terwijl
anderen wijzen op het relatief kleine aantal concrete voorbeelden van
toepassingen voor specifiek actuariële problemen. We zullen
actuarissen op gaan leiden die veel meer programmeerervaring hebben
en uitstekend weten wat er wel en niet werkt, omdat ze genoeg met de
nieuwe technieken vertrouwd zijn geraakt om ze enthousiast maar
kritisch uit te proberen in de pensioen- en verzekeringspraktijk. 

Want een kritische houding is naar mijn mening minstens zo belangrijk
als de domeinspecifieke kennis. Actuarissen moeten immers door
kunnen blijven groeien tot de hoogste bestuurlijke posities in de
financiële industrie. Daar zijn al veel concrete voorbeelden van te
vinden binnen het Actuarieel Genootschap. Maar het kan verder
gestimuleerd worden, door actuarissen op te leiden die minder
specialistisch zijn, en die een theoretisch onderbouwde, maar praktisch
relevante, brede visie hebben op financieel risico management in
allerhande mogelijke toepassingsgebieden.”

Ruud Koning is van mening dat de vraag verkeerd gesteld is. “De
opleiding brengt iemand naar het begin van een carrière als actuaris,
maar dan begint het feest pas. De actuaris is iemand op een moment in
de tijd, en de eisen aan die actuaris veranderen dus in de loop van de
tijd. Het eindpunt van de opleiding nu zal anders zijn dan het eindpunt
van de opleiding over tien jaren. Een actuaris wordt opgeleid om
flexibel te kunnen optreden in de toekomst. 

Wat big data en kunstmatige intelligentie gaan betekenen voor de
opleiding en de vereisten aan een actuaris, weet ik niet precies. Ik
weet wel dat die ontwikkelingen grote gevolgen hebben voor het
beroep van een actuaris. Naast mogelijkheden om meer individuele
informatie te verzamelen en bewerken, zijn er ook nieuwe beperkingen
zoals opgelegd door de GDPR. Dus niet alleen mogelijkheden
veranderen, ook het speelveld waarbinnen die mogelijkheden al dan
niet kunnen worden uitgenut zal veranderen. 

A C T U A R I S S E N  M O E T E N  D A N  I N  S T A A T  
Z I J N  D I E  K U N S T M A T I G E  

I N T E L L I G E N T I E  T E  O N T W I K K E L E N

Tijdens de najaarsbijeenkomst van het AG werd ingegaan op big data
en de mogelijkheden die een dergelijke ontwikkeling zou kunnen
bieden. De scheiding tussen dataverzameling en opslag (traditioneel
het domein van ICT) en analyse wordt diffuser. Een actuaris zal in staat
moeten zijn en blijven om een spil in die ontwikkeling te zijn: welke
data zijn nodig om de relevante verzekeringstechnische vragen te
beantwoorden, hoe gebruik ik die data om tot antwoorden te komen,
en binnen welke restricties moet dat dan gebeuren? Een aan big data
gerelateerde ontwikkeling is de ontwikkeling van fintech, allerlei
nieuwe producten en concepten waar een actuaris wel iets van moet
vinden, terwijl er relatief weinig ervaring mee is. 

Ik verwacht dat het ‘traditionele’ jaarverslaggevingswerk minder
belangrijk gaat worden. Dat is - net als de accountantscontrole - tot op
zekere hoogte een controle of bepaalde (complexe) regels goed zijn
toegepast. In principe kan een computer beter regels controleren dan
mensen, dus dat lijkt me iets dat (gedeeltelijk) door kunstmatige
intelligentie kan worden overgenomen. Actuarissen moeten dan in
staat zijn die kunstmatige intelligentie te ontwikkelen, en op werking
controleren.” ■
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complexe, technische vakkennis vanuit het veld naar de politieke
werkvloer. Ze wijzen de weg in het labyrint van ministeries, parlement
en andere wetgevende instanties. Ze kennen het politieke spel - weten
wanneer gas te geven en wanneer op de rem te trappen. Ze voelen aan
dat zaken op de agenda komen vóórdat ze op de agenda komen. Zeker
in zwaar gereguleerde sectoren als het actuariaat is het van belang om
een efficiënte, proactieve lobby te voeren. Niet alleen de beroepsgroep,
maar de maatschappij als geheel is gebaat bij heldere, werkbare
normen en regels.

Waarom hangt er rondom het lobbyvak dan toch zo’n zweem van
onzuivere verhoudingen en schimmige praktijken? Dat komt deels
doordat de ontvangers van lobby – politiek en beleid – er zo kramp-
achtig over doen. Er waren leden van de Tweede Kamer die hun
werkkamer als ‘lobbyvrije zone’ hadden ingericht (de belangen-
behartiger van de vakbeweging was overigens wel van harte welkom).
Ambtenaren van het Ministerie van Financiën moeten ieder verzoek van
een lobbyist om een afspraak voortaan aan hun diensthoofd melden.
En recent heeft het Presidium van de Tweede Kamer de toegangsregels
voor houders van een lobbypas verder aangescherpt: ze hoeven bij de
ingang nog nét niet achteraan bij alle schoolklasjes en dagjesmensen
aan te sluiten. Ook was er een voorstel om bij elk wetsvoorstel een
lobbyparagraaf toe te voegen, waarin een ministerie moet opsommen
met welke lobbyende instanties het heeft gesproken. Dit is in mijn
ogen overigens een prima idee: het departement moet zich diep
schamen als het niet met alle betrokken belangengroepen heeft
gesproken.

Maar laten lobbyisten vooral ook de hand in eigen boezem steken. Het
slechte imago hebben we aan onszelf te danken. Zo goed als we
anderen kunnen vertellen hoe ze zich moeten profileren, zo slecht
doen we dat zelf. We zouden veel transparanter moeten zijn, zowel
over onze rol in het besluitvormingsproces als over de belangen die we
behartigen. Natuurlijk brengt de aard van het vak mee dat dit deels
buiten de openbaarheid plaatsvindt, maar we kunnen veel beter uit-
leggen wie we zijn, waarvoor we staan en volgens welke professionele
gedragsregels we werken. Het valt mij op hoe goed het AG dit heeft
georganiseerd, bijvoorbeeld op het gebied van beroepsregulering,
kwaliteitsbevordering, permanente educatie en klachtenafhandeling.
Op dat gebied kan een lobbyist nog veel van een actuaris leren. Op het
volgende verjaardagsfeestje kom ik graag even naast u staan. ■

Iedereen doet het, maar niemand durft het toe te

geven. Zo zou je de omgang met lobbyisten kunnen

omschrijven. Lobbyen is nogal een vies woord in

Nederland. Op verjaardagsfeestjes kun je waarschijnlijk

met gerust hart vertellen dat je actuaris bent, maar als

je zegt dat je ‘in de Public Affairs actief bent’, heb je

heel wat uit te leggen. 

Terwijl ons land toch vergeven is van de beïnvloeders, belangen-
behartigers en lobbyende instanties. Ik vermoed zelfs dat er weinig
andere landen zijn waar de lobby zó is geïnstitutionaliseerd. Wat is de
SER anders dan een verzameling lobbyclubs die tot gezamenlijke
standpunten proberen te komen? Of het nu gaat om lobbyisten bij
bedrijven, werkgevers- en werknemerskoepels, NGO’s, burgercomités,
gemeenten en provincies, lobbyadviesbureaus of beroepsverenigingen
als het Koninklijk Actuarieel Genootschap: heel Holland lobbyt.

Dit geeft wel aan dat lobbyen geen hobby is, maar grote toegevoegde
waarde heeft. Beleidsvorming is allang geen proces meer dat in de
studeerkamer met het Handboek van het Nederlandse Staatsrecht in de
hand tot stand komt. Een serieuze beleidsmaker legt zijn oor te luister
in de samenleving, zorgt dat hij alle betrokkenen en standpunten kent,
weegt maatschappelijk belangen af en komt zo tot een breed gedragen
besluit.

Lobbyisten spelen een belangrijke rol in dat proces. Ze zijn de smeerolie
van de democratie. Ze weten de vertaalslag te maken van soms zeer
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